
کــه  بلاتکلیفــی مدیریتــی، ترمــزی اســت 
پیش فصل استقلال را به عقب رانده است!

 با نزدیک شــدن به آغــاز فصــل جدید لیگ 
، باشــگاه اســتقلال در وضعیتی بلاتکلیف  برتر
به سر می برد؛ شرایطی که هم در عرصه مدیریت 
و هم در حوزه نقل وانتقالات، هواداران را نگران 
کــرده اســت. در حالی کــه کمتــر از ســه هفته تا 
شــروع بیســت وپنجمین دوره لیگ برتــر باقی 
مانــده، فضای باشــگاه اســتقلال همچنــان با 
ابهــام همــراه اســت. رکــود در نقل وانتقــالات 
موجــب نارضایتی گســترده هــواداران شــده و 
، آینــده مدیریتی باشــگاه نیز در  از ســوی دیگر
هاله ای از ابهام قرار دارد. علی نظری جویباری 
از ســمت مدیرعاملــی اســتعفا داده، امــا ایــن 
اســتعفا هنوز از ســوی هلدینگ خلیــج فارس 
به عنوان مالک باشگاه تأیید یا پذیرفته نشده 
است. دلیل تأخیر در پذیرش این استعفا، عدم 
جمع بنــدی نهایــی بــرای انتخــاب جایگزین 
نظری جویباری است. هلدینگ خلیج فارس 
در حال بررسی گزینه های مختلف برای هدایت 
باشگاه است، اما از وضع موجود رضایت ندارد؛ 
نه از شــرایط فنی و مدیریتــی اســتقلال، و نه از 
روندی که با وجود تأمین منابع مالی، همچنان 
مــورد انتقــاد قــرار می گیرنــد. روز هایــی کــه در 

حــال گــذر اســت، به نوعی زمــان طلایــی برای 
آماده ســازی به شــمار می رود و از دست رفتن 
آن، می تواند تبعاتی جدی برای آینده استقلال 

به همراه داشته باشد. 

   اختلافــات نظری جویبــاری و تاجرنیــا 
در اوج

توصیــف  آشــفته  باشــگاه  فعلــی  فضــای 
می شود و نبود یک تصمیم گیری قطعی، نوعی 

ســردرگمی را بــه ســاختار آبی ها تحمیــل کرده 
اســت. به نظر می رســد علی تاجرنیــا، نماینده 
تام الاختیــار مالک باشــگاه قصــد دارد تمامی 
امــورات را در اختیــار بگیــرد بــا وجــود اینکه نه 
ســابقه خوبــی از خــود بــه جــای گذاشــته نــه 
عملکرد مثبتی داشــته اســت و همین شــائبه 
باعث اعتراض شدید هواداران استقلال شده 
است. استعفای قریب الوقوع نظری جویباری 
از مدیرعاملــی، اســتقلال را وارد مرحلــه ای 

جدید خواهــد کرد. اختلافــات میــان او و علی 
تاجرنیا دیگر بر کســی پوشیده نیســت، با این 
حــال مشــخص نیســت در ادامــه چــه اتفاقی 
خواهد افتــاد. گذر زمــان بــدون تصمیم گیری 
قاطع، تنها به زیان استقلال تمام خواهد شد؛ 
باشــگاهی که هنوز مســیر روشــنی در آســتانه 
فصل جدیــد پیش روی خــود نمی بیند. گفته 
می شــود، تغییــرات در کادر مدیریتی باشــگاه 
به پایان هفتــه جاری موکــول شــده و تاجرنیا، 
جدی ترین گزینه برای سرپرســت مدیرعاملی 
کی از آن است که تاجرنیا  است. شــنیده ها حا
در کنار مجتبــی فریدونــی، ۲ عضوی هســتند 
که ادامه حضورشان در هیات مدیره استقلال 
نهایی شده و قرار است سرپرست مدیرعاملی 
گــر اتفاق  از میــان ایــن ۲ نفر انتخــاب شــود و ا
غیرمنتظره ای رخ ندهد، جمعه  شب تغییرات 
مدیریتــی رســمی خواهــد شــد. البتــه اســامی 
دیگری هم در کنــار این افراد مطرح شــده، اما 
در هــر صــورت نظری جویبــاری طــی روزهــای 
باقی مانده مســئولیت انتقــال چنــد بازیکن را 
برعهــده دارد کــه احتمالاً بعــد از نهایــی کردن 
آن ها، بــه صــورت رســمی اســتعفایش را اعلام 
خواهد کرد. استقلال حتی به اندازه یک تیم ۱۱ 

نفره هم بازیکن موثر ندارد. 
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استقلال در برزخ مدیریت

 از استعفا تا سردرگمی در نقل  و انتقالات

دنیامالی: 

از ورزشگاه آزادی فقط برای دربی و بازی های ملی استفاده می شود
 وزیــر ورزش و جوانــان گفــت: از ایــن بــه بعــد تنهــا دربــی 
پایتخت، دیدار هــای تیم ملی فوتبــال و برخــی از بازی های 

خاص در ورزشگاه آزادی برگزار خواهد شد. - 
احمد دنیامالی در حاشیه آیین تجلیل از خانواده شهدای 
، اظهار داشــت: امــروز ایــن توفیــق را داشــتیم تا از  ورزشــکار
خانواده یکصد شــهیدی کــه از جامعــه ورزش بودند، تقدیر 
کنیم. همچنین تدبیر شد که همزمان با اربعین این شهدای 
ورزشــکار بتوانیم مراســم بدرقه کاروان اعزامی به بازی های 

جهانی نیز باشد. 
وی در ادامه افزود: ۳۱ ورزشــکار برای این رویداد سهمیه 
گرفته اند که دو سوم آنها از دختران ما هستند. ما حتی رئیس 
کاروان را هم معاون امــور ورزش بانوان انتخــاب کردیم. این 
برای اولین بار اســت که کاروانی را اعزام می کنیم که دو سوم 

اعضای آن از بانوان هستند. امیدوارم بچه ها با تأسی از این 
روحیه ایثار مردم، مقتدر بروند و دست به افتخارآفرینی بزنند 

و پرچم را به اهتزاز در بیاورند. 
دنیامالــی پیش بینــی اش از مــدال آوری در ایــن بازی هــا 
را اینطــور بیــان کــرد: قطعــا نســبت بــه دوره هــای گذشــته، 

پیش بینی این است که مدال ها زیادتر باشد. 
وزیر ورزش درباره آخرین شرایط ورزشگاه آزادی و برگزاری 
مسابقات لیگ برتر در این استادیوم گفت: ما ورزشگاه تختی 

را آماده کردیم. 
کنش به پرسشــی راجع به اینکه اســتقلال  دنیامالی در وا
و پرســپولیس گفتــه بودنــد در ورزشــگاه تختی تهــران بازی 
نمی کنند، اظهار کرد: با توجه به محدودیت هایی که داریم، 
تیم هــا نیز شــرایط مــا را هم مــورد ملاحظــه قــرار می دهند و 
در کنار هــم تدبیر می کنیم که مســابقات را با شــرایط خوبی 

برگزار کنیم. 

گفتوگو
 داداش زاده: جای مدیر بی ادب 

در پرسپولیس نیست
پیشکســوت تیــم فوتبــال پرســپولیس گفــت: 
من شــنیدم یکی از مشــاوران باشــگاه با قــراردادی 
گر ایــن خبر  ۱۳ میلیــارد تومانــی فعالیــت می کنــد. ا
صحــت دارد، بایــد نهاد هــای نظارتــی و بانــک 
شــهر پاســخگو باشند.پیشکســوت ایــن باشــگاه، 
دربــاره وضعیــت فنــی، مدیریتــی و اخلاقی باشــگاه 
انتقــاد کــرد. او بــا صراحــت از ضعــف ســاختاری، 
فســاد در نقل وانتقــالات، انتصاب هــای رفاقتــی و 
حاشیه ســازی های هدفمنــد در اطــراف تیــم پرده 
برداشــت و خواســتار اصلاحــات جــدی و فــوری 
شــد.بهزاد داداش زاده در گفت وگــو بــا میــزان، بــا 
اشــاره بــه اهمیــت شــروع قدرتمنــد در لیــگ اظهار 
داشــت: همیشــه در تورنمنت هــای بلندمــدت، 
نتیجه بازی های ابتدایی نقش تعیین کننده ای در 
آینده تیم ها دارد. پرسپولیس باید هفته دوم مقابل 
ســپاهانی قرار بگیرد که با حضور دوباره نویدکیا، در 
حال بازســازی ذهنــی و فنــی اســت. این تیــم هنوز 
شــکل نگرفته و پرســپولیس می تواند از این فرصت 

گر حواشی اجازه بدهد. استفاده کند که البته ا
   وضعیت تیم نگران کننده است

وی با اشــاره به شــرایط پرســپولیس در اردو های 
پیش فصــل ادامــه داد: متأســفانه اخبــار دقیــق از 
کی از حضور  اردو منتشر نمی شود، اما شنیده ها حا
لیدر هایی در کنار تیم اســت که اتفاقی تأســف بار و 

خلاف اصول حرفه ای تلقی می شود..
گر هاشــمیان می خواهد بمانــد، باید تغییر     ا

ایجاد کند
پیشکســوت پرســپولیس در ادامه تصریــح کرد: 
گر قصد دارد مسیر موفقیت را طی کند،  هاشمیان ا
باید برخی چهره هــای مخرب را از تیــم کنار بگذارد. 
تجربه نشان داده کسانی که در برابر جریان مسموم 
ایستادگی نکردند، از مسیر حذف شدند. همان طور 
که بــا گاریــدو و کارتال ایــن اتفــاق افتاد. وحیــد باید 
برابر حواشــی، قاطــع و بی ملاحظــه باشــد. او مربی 
قانون مدار و منضبطی است، اما این کافی نیست؛ 
باید از طرف مدیریت هم حمایت شود و به تعهدات 

مالی اش مانند یک مربی خارجی عمل کنند.
   درویــش حــق نداشــت بــا مــردم اینچنیــن 

صحبت کند
پیشکســوت پرســپولیس در ادامه تصریــح کرد: 
آقــای درویش، شــما روزی در کنار مــا توپ جمع کن 
بودی، حالا چگونه به خود اجــازه می دهی با مردم 
اینگونه ســخن بگویــی؟ می گوینــد یکــی از مدیران 
باشگاه برای دخترش دفتر لوکس در دبی راه اندازی 
گــر ایــن حــرف واقعیــت دارد، بایــد شــفاف  کــرده. ا
توضیح داده شــود. چــرا باشــگاه این چنین تبدیل 
به عرصه بیزنس شخصی شده؟ چرا فوتبال نابلد ها 
در باشــگاه های بــزرگ حکمرانــی می کننــد؟ چــرا 

تصمیم گیرندگان از دل فوتبال نمی آیند؟

کوتـــــــــــاه
تعلیق نیمی از محرومیت بیرانوند قانونی است؟

کارشناس حقوقی به امکان تعلیق نیمی از محرومیت علیرضا 
بیرانوند در صورت صدور حکم محرومیت ۴ ماهه علیه وی خبر 
داد. شب گذشته در برنامه فوتبال برتر این موضوع مطرح شدکه 
احتمال دارد در صورت محرومیــت ۴ ماه علیرضا بیرانوند، ۲ ماه 
از حکم این دروازه بان تعلیق شود. رســول باختر درباره اینکه آیا 
طبق قانون می توان درباره پرونده های مربوط به فسخ غیرقانونی 
قرارداد، نیمی از جرائم را تعلیق کرد، اظهار داشت: فسخ غیرموجه 
محرومیت انضباطی نیست که طبق مقررات انضباطی بتوانیم آن 
را تحلیل کنیم. کارشناس حقوقی فوتبال اضافه کرد: از نام گذاری 
متفاوت، رویه های عالــی فیفا و دیوان عالــی ورزش و همین طور 
اســتفاده از اصــول و تفاســیر حقوقــی نمی توانیم به ایــن نتیجه 
برسیم که علت مجازات ورزشی برای فسخ غیرموجه قابلیت این 

را دارد نیم یا کل آن تعلیق شود. 

رامین پیشنهاد خرید آل کثیر را به ساپینتو داد؟
برخــی مدعــی شــده اند کــه رامیــن رضاییان بــه ســرمربی تیم 
استقلال پیشنهاد خرید مهاجم اسبق پرسپولیس را داده است. 
فــارس: عیســی آل کثیــر هفتــه پیــش در اقدامــی غیرمنتظــره به 
ساختمان باشگاه استقلال رفت و طبق گفته سخنگوی باشگاه 
قراردادش را هم با این تیم امضا کرده اســت. برخی منابع مدعی 
هســتند که آل کثیر با توصیــه رامیــن رضائیان در فهرســت خرید 
ساپینتو، سرمربی استقلال قرار گرفته است. ظاهراً رضائیان گفته 
ک من در محوطه جریمه حریفان نیاز به یک  با ارسال های خطرنا
مهاجم سرزن داریم که عیسی آل کثیر بهترین گزینه است و او قدر 
سانتر های من را به خوبی می داند. آل کثیر ۲۰ دی ماه ۱۴۰۰ در بازی 
با شهر خودرو مشهد رباط صلیبی اش پاره شد و ماه ها خانه نشین 
بود و رضائیان به همن ماه آن سال دوباره به پرسپولیس بازگشت 
و ایــن دو هیچ وقــت باهم در پرســپولیس هم بــازی نبودنــد، زیرا 

رضائیان در آخر همان فصل از سرخ پوشان پایتخت جدا شد.. 

 اختلاف ۲۰۰ هزار یورویی استقلال 
با گلر اسپانیایی

درحالی که روز گذشته از پیشنهاد باشگاه استقلال برای جذب 
ویســنته گوآیتا، دروازه بان باتجربه اســپانیایی و سابق تیم  هایی 
چون والنسیا، ختافه، کریستال پالاس و فصل گذشته سلتاویگو 
خبر دادیم، بــه نظر می رســد این نقــل و انتقــال وارد فــاز تازه ای 
شده باشد. درحالی که روز گذشته از پیشــنهاد باشگاه استقلال 
برای جذب ویسنته گوآیتا، دروازه بان باتجربه اسپانیایی و سابق 
تیم  هایی چون والنسیا، ختافه، کریستال پالاس و فصل گذشته 
ســلتاویگو خبر دادیم، به نظر می رســد این نقل و انتقال وارد فاز 
تازه ای شده باشــد. گوآیتا با ۳۸ ســال ســن، در فصل قبل در ۳۴ 
بــازی در لالیگا برای ســلتاویگو به میــدان رفته و موفق شــد در ۸ 
بازی لیگ اسپانیا دروازه اش را بسته نگه دارد تا گزینه ای باتجربه 
بین  المللی برای جانشینی سیدحسین حسینی محسوب شود. 

سرپرست اداره کل آموزش فنی وحرفه ای مازندران گفت: 
اعتماد به مهارت هــای جوانان، کلید اصلی توســعه پایدار و 
پیشرفت کشور اســت. ســید بهنام مهردل همزمان با هفته 
ملی مهارت در تور رســانه ای مهارت که با حضور خبرنگاران 
و اصحاب رســانه در مرکز آموزش فنی و حرفه ای ۲۲ به همن 
ســاری برگزار شــد بــا اشــاره بــه نقــش کلیــدی مهارت آموزی 
، اظهــار کــرد: راه  در توســعه اقتصــادی و اجتماعــی کشــور
، توجه بــه مهــارت و منابع  واقعی توســعه و پیشــرفت کشــور
انسانی است و باید با اعتماد کامل به توانایی جوانان کشور، 
ســرمایه گذاری مؤثــر در این حوزه صــورت گیــرد. وی با بیان 
اینکه جوانان کشــور ظرفیت ایجاد تغییرات مثبت و بزرگ را 
دارند، گفت: بسیاری از جوانان تمایل دارند برای پیشرفت و 
گر ما به مغزها و  یادگیری به خارج از کشور مهاجرت کنند، اما ا
دست های جوانان خود اعتماد کنیم، این تغییرات می تواند 
در داخل کشور و در جهت توسعه پایدار ایران اتفاق بیفتد. 
سرپرست اداره کل آموزش فنی وحرفه ای مازندران به نقش 
مهم رسانه ها در تبیین و ترویج فرهنگ مهارت آموزی اشاره 
گــر گفتمــان مهارت آموزی بــه اندازه نان شــب  کرد و افــزود: ا

برای مردم و مســئولان ضروری و واجب شــود، شاهد تحول 
اساســی در کشــور خواهیم بود. رســانه ها می تواننــد در این 
مسیر نقش بی بدیلی ایفا کنند. مهردل با اشاره به تجربیات 
شخصی خود در دوره دکترا یادآور شــد: نسل ما در یادگیری 
کنون نسلی  زبان انگلیسی با مشکلات فراوانی مواجه بود اما ا
به وجود آمده که زبان را مانند زبان مادری صحبت می کند، 
چرا که سرمایه گذاری هدفمند روی آموزش زبان صورت گرفته 
اســت و این موضوع نمونــه ای از موفقیــت در زمینه آموزش 
مهارتی است. وی ضمن اشاره به ظرفیت های عظیم سازمان 
فنی وحرفه ای گفت: ما بیش از ۱۰ هزار شغل را شناسایی کرده 
و برای هر کدام اســتانداردهای آموزشــی تعریف کرده ایم که 
در حال اجراســت، اما متأســفانه ظرفیت فعلی دانشــگاه ها 
کــز آموزش عالــی تنها حدود ۷۷۰ تا ۸۰۰ رشــته یا شــاخه  و مرا
تحصیلی را پوشش می دهد که پاســخگوی نیازهای واقعی 
بــازار کار نیســت. سرپرســت اداره کل آمــوزش فنی وحرفه ای 
مازندران ادامه داد: با توجه به ورود فناوری های نوین مانند 
هوش مصنوعی که سرعت تغییرات را به شدت افزایش داده 
اســت، لازم اســت آموزش های کوتاه مدت مهارتی سریع تر و 

کاربردی تر به جوانان ارائه شود تا آنها بتوانند به سرعت وارد 
بازار کار شوند و در حوزه های جدید فعالیت کنند. مهردل به 
کمبود شدید نیروی ماهر در برخی رشته ها مانند تراشکاری 
در شهرستان قائم شهر اشاره کرد و گفت: حداقل ۲۰۰ نیروی 
تراشــکار ماهر در این شهرســتان کمبــود داریم، امــا با وجود 
تلاش هــا، جوانــان علاقه مند بــه ورود بــه این مشــاغل فنی 
نیستند و حتی کارگاه های آموزش فنی وحرفه ای با ظرفیت 

خالی مواجه اند. 
عنــوان  بــه  فنی وحرفــه ای  ســازمان  کــرد:  بیــان  وی 
متخصص ترین نهاد در حوزه آموزش هــای مهارتی، مربیان 
بسیار حرفه ای دارد و همچنین بخش خصوصی با ظرفیت 
بالا آمــاده آموزش نیروی کار اســت، اما متأســفانه اســتقبال 
کافــی از برخــی مشــاغل فنــی صــورت نمی گیــرد. سرپرســت 
اداره کل آمــوزش فنی وحرفــه ای مازندران گفــت: زمان برای 
توســعه و مهارت آموزی محدود اســت و باید هر چه سریع تر 
برنامه های آموزش های کوتاه مدت و تخصصی اجرا شــود تا 
جوانان بدون اتلاف وقت وارد بازار کار شوند و بتوانند سهم 

خود را در توسعه کشور ایفا کنند. 

ح کرد سرپرست اداره کل آموزش فنی وحرفه ای مازندران مطر

اعتماد به مهارت های جوانان، کلید اصلی توسعه کشور 

شــهرستان
کوتاه 

بهسازی شبکه برق ۱۶ روستای نایین
 پروژه بهسازی شــبکه برق ۱۶ روستای شهرستان نایین با 
اعتباری بالغ بر ۱۰۰ میلیارد ریال از محل عوارض برق روستایی 
سال ۱۴۰۳ به بهره برداری رسید.  اسماعیل محمدی نصیری، 
مدیر امور بــرق نایین در ایــن باره گفــت: اجرای ایــن طرح با 
، کاهش  هدف افزایش قابلیت اطمینان شبکه، تثبیت ولتاژ
قطعی هــای مکــرر و پیشــگیری از ســرقت تجهیــزات صــورت 
گرفتــه و نقش مهمی در ارتقــای کیفیت زندگی روســتایی ایفا 
می کنــد.  وی در ادامــه از برنامه ریزی برای اجــرای پروژه های 
جدید در نیمه دوم ســال ۱۴۰۴ خبــر داد و افــزود: این طرح ها 
پس از طی مراحل اداری و انتخاب پیمانکار، وارد فاز عملیاتی 

خواهند شد. 

 نشست رئیس مرکز اسلامی گلستان 
با مدیرکل تبلیغات اسلامی استان

 حجت الاسلام دیلم با حجت الاسلام گرزین، درباره گسترش 
همکاری های مشترک و توسعه فعالیت های تقریبی، تبیینی 
و قرآنــی، بحــث و تبــادل نظــر کردنــد.  در نشســتی مشــترک 
میــان حجت الاســلام دیلــم رئیــس مرکــز اســلامی گلســتان و 
حجت الاســلام گرزیــن مدیــرکل تبلیغــات اســلامی اســتان 
گلستان، با هدف بررســی راهکارهای گسترش همکاری های 
، بــر ضرورت تحکیم  دینی و فرهنگی برگزار شــد. در این دیدار
کید  وحدت و همدلی میان اقشار مختلف جامعه اسلامی تأ
کرده و جهاد تبییــن را یکی از مهم ترین اولویت های مشــترک 
دانســتند. همچنین در این نشســت، برگــزاری همایش های 
مشترک، کلاس های سواد تقریب و تقویت فعالیت های قرآنی 
در ســطح اســتان به عنوان محورهای مهم همــکاری مطرح 
شــد. همچنین طرفین توافق کردند: با تعامــل و برنامه ریزی 
مشترک، زمینه های بیشتری برای هم افزایی در حوزه فرهنگ 
دینی و قرآنی بر اساس تفاهم نامه دو مجموعه را فراهم سازند. 

راه اندازی شهرک آبزی پروری در اردبیل
فرماندار اردبیل گفت: در راســتای تحقق شعار سال مقام 
معظم رهبری مبنی بر ســرمایه گذاری برای تولید، بزرگ ترین 
شــهرک آبزی پروری شــمالغرب کشــور در شهرســتان اردبیل 
راه اندازی می شــود. فرزاد قلندری ۷ مرداد در جلســه بررسی 
راه اندازی شــهرک گلخانه ای و آبزی پروری گفت: حدود ۱۶۵ 
هکتار زمین برای راه اندازی شهرک گلخانه ای و شهرک آبزی 
پروری در نظر گرفته شــده اســت که عملیــات اجرایی این دو 
طــرح بزرگ بــزودی شــروع می شــود. وی گفت: شــهرک آبزی 
پروری بــا محوریــت رونــق اقتصــادی، اشــتغال و گردشــگری 
منطقــه راه انــدازی می شــود و در ایــن راســتا تمهیــدات لازم 
انجام شده است. فرماندار اردبیل افزود: زیرساخت های این 
دو شهرک هم در شهرستان فراهم می شود و با جدیت پیگیر 
این امر هستیم. قلندری بیان کرد: ســرمایه گذارانی هم برای 
ســرمایه گذاری در شــهرک گلخانــه و آبــزی پروری شهرســتان 
اردبیل آمادگی خود را اعلام کرده اند و حمایت های لازم از این 

سرمایه گذاران انجام می شود. 

رئیس کمیسیون آب و محیط زیست اتاق بازرگانی خراسان رضوی: 

هدررفت آب در شبکه های شهری فاجعه بار است
گزارش

کمیســیون آب و محیــط زیســت اتــاق بازرگانــی  رئیــس 
خراســان رضــوی بــا بیــان اینکــه هدررفــت آب در شــبکه های 
شــهری فاجعه بار اســت، گفت: برخی گزارش های شرکت آب و 
فاضلاب نشان می دهد که بالای ۵۵ درصد آب از شبکه نشت 
می کند. آب بــا زحمت و هزینه زیــاد، تصفیه می شــود، اما برای 
شست وشــوی توالت استفاده می شــود. این درحالی است که 
در کشــورهای پیشــرفته ماننــد ژاپــن، از آب دستشــویی برای 
سیفون استفاده می کنند. محمد علایی در گفت وگو با ایسنا، در 
خصوص پروژه انتقال آب از خلیج فارس به خراسان، اظهار کرد: 
وعده هایی در زمان تصدی استانداران سابق خراسان رضوی 
کنون عملیاتی نشــده  اســت. در واقع، نه تنها  مطرح شــد اما تا
پیشــرفتی نداشــته ایم، بلکه امروز شــاهد وضعیت فاجعه آمیز 
منابع آب هستیم؛ وضعیتی که بارها با واژه ورشکستگی آبی از آن 
یاد کرده ایم. وی ادامه داد: از منظر کارشناسی، کشور روزبه روز 
خشک تر می شــود. دشــت ها یکی پس از دیگری می میرند اما 
دو نــگاه در مدیریــت منابع آب وجــود دارد. رئیس کمیســیون 
کید کرد:  آب و محیط زیســت اتاق بازرگانی خراســان رضــوی تا
یک نگاه، متعلق به مهندســانی اســت که مــدام می گویند آب 
بیشــتری از چــاه، دریــا، خلیج فــارس و... بــه خراســان بیاوریم 
اما این نــگاه ســیری ناپذیر اســت و هیچ جای دنیا نتیجــه و اثر 
نداشــته اســت. این کارشــناس حوزه آب با انتقاد از نگاه صرفا 
، اظهــار کــرد: هیچ توجهــی به مصرف نمی شــود.  تأمین محــور

هیچ کاری برای اصلاح مصرف در کشــور انجام نشده است. به 
عنوان مثال کسری مخزن آب خراســان رضوی در سال حدود 
۱. ۱ میلیارد متر مکعب اســت. از طرفــی، ۳۰ درصد فرآورده های 
کشــاورزی کشــور به ضایعات تبدیــل می شــود. این یعنــی ۱. ۲ 
میلیــارد مترمکعــب آب بــرای تولیــد محصولاتی کــه در نهایت 
گر فقط این ضایعات را حذف کنیم، دو  دور ریخته می شوند! ا
برابر کســری مخزن آب صرفه جویی خواهیم کرد. وی با اشــاره 
به هدررفت شدید آب در مصرف خانگی، بیان کرد: حدود ۲۶ 
درصد آب در حمام هــا هدر می رود. همزمان با بازشــدن شــیر 
آب حمــام، پنج دقیقه طول می کشــد تــا آب گرم شــود؛ در این 
مــدت آب زیادی از دســت می رود. در دنیا شــیرهایی ســاخته 
شده  است که فقط وقتی دمای آب به ۵۰ یا ۶۰ درجه رسید، باز 
می شوند. تکنولوژی وجود دارد، اما ما استفاده نمی کنیم. این 
کارشــناس حوزه آب همچنین به مصرف شــدید کولرهای آبی 

اشاره و خاطرنشان کرد: در ایران، سالانه حدود ۷۰۰ میلیون متر 
مکعب آب فقط در کولرهای آبی تلف می شــود. علایی تصریح 
کرد: مدیریت مصرف، نه تنها می تواند به بهبود وضعیت کمک 
کند، بلکه شاید اصلاً راه نجات ما باشد. مثال کشورهای عربی 
مانند عربستان و کویت در صرفه جویی آب گفته می شود. بله، 
آن ها مجبور هستند. این کشورها آب ندارند؛ عربستان سالانه 
فقط یک میلیارد متر مکعب بارندگــی دارد، در حالی که بارش 
کید کرد: معتقد  ســالانه ما ۱۰۰ میلیارد مترمکعب اســت. وی تا
نیستم که شیرین سازی آب دریا بی فایده است بلکه باید انجام 
شــود، اما نباید به عنوان راه حل جایگزیــن مدیریت مصرف در 
نظر گرفته شــود. باید خودمان را با خودمان مقایسه کنیم، نه 
با عربســتان. این کارشــناس حوزه آب به اظهارات اخیر یکی از 
کنش نشــان داد و گفت: اخیرا اعلام شده که برای  مسئولان وا
تامین آب شــرب مشــهد، ۱۰۰ حلقه چاه حفر شــود امــا این کار 
نه تنها هیچ مشکلی را حل نمی کند، بلکه باعث نابودی سریع تر 
دشت مشهد می شود. از هر چاه موجود، سالانه آبدهی حداقل 
یک لیتر کم شــده اســت. با حفــر ۱۰۰ حلقه چــاه، آبدهی نصف 
می شــود؛ این امر راه حل نیســت، بلکه هدر دادن پول اســت. 
علایی پیشنهاد کرد: به جای صرف هزینه برای حفر چاه های 
جدیــد، این بودجــه صــرف تصفیه فاضلاب، بازســازی شــبکه 
توزیع و اســتفاده از فناوری های کاهش مصرف شود؛ با انجام 

این اقدامات به سمت پایداری حرکت خواهیم کرد. 

 همکاری با دانشگاه دولتی شهرکرد 
در خصوص سه طرح پژوهشی نخبگان

رئیس امور پژوهشــی گاز اســتان چهارمحــال و بختیــاری مجید 
مهدیان خبر داد: همکاری با دانشــگاه دولتی شهرکرد در خصوص 
ســه طرح پژوهشــی نخبگان برای مقاوم ســازی و هوشمندســازی 
خطــوط تغذیه گاز رســانی اســتان رئیس امور پژوهشــی گاز اســتان 
چهارمحال و بختیاری در گفت وگویی ویژه با خبرنگاران، از اجرای سه 
طرح پژوهشی بزرگ در زمینه مقاوم سازی و هوشمندسازی خطوط 
تغذیه گاز رسانی در سطح استان خبر داد. این طرح ها با همکاری 
نخبگان علمــی و دانشــگاه دولتی شــهرکرد بــه مرحله اجــرا درآمده 
است. مقاوم ســازی خطوط تغذیه گاز رســانی رئیس امور پژوهشی 
گاز اســتان چهارمحال و بختیاری، در ابتدای صحبت های خود به 
موضوع مقاوم ســازی خطوط تغذیه گاز رســانی استان اشــاره کرد و 
گفت: »با توجه به موقعیت جغرافیایی خاص استان و شرایط آب و 
هوایی متغیر، لازم است تا زیرساخت های گاز رسانی به طور مستمر 
تقویت و مقاوم ســازی شــوند. ایــن پروژه ها در راســتای پیشــگیری 
از حــوادث طبیعــی همچــون زلزله، ســیل و دیگــر بلایــای طبیعی و 
همچنیــن اطمینــان از پایــداری شــبکه گاز رســانی در برابر شــرایط 
ســخت محیطی اجرا می شــوند. وی افــزود: »در این طرح هــا که در 
قالب همکاری با دانشگاه دولتی شهرکرد و نخبگان پژوهشی استان 
، رویکردهای  صورت می گیرد، علاوه بر اســتفاده از فناوری هــای روز
نوآورانه ای برای تقویت اســتحکام و پایداری خطوط گاز رســانی در 
نظر گرفته شده است. هوشمندسازی خطوط گاز رسانی در ادامه، 
رئیــس امــور پژوهشــی گاز اســتان چهارمحــال و بختیــاری از طــرح 
هوشمندسازی خطوط تغذیه گاز رسانی سخن گفت و افزود: »یکی 
دیگر از پروژه های در دست اجرا، هوشمندسازی خطوط گاز رسانی 
در سطح اســتان اســت. این طرح با هدف ایجاد شــبکه ای بهینه، 
پایدار و با قابلیت مانیتورینگ لحظه ای برای تشخیص مشکلات و 
نقص های سیســتم در هر نقطه از خطوط گاز رسانی اجرا می شود. 
اســتفاده از سیســتم های هوشــمند به ما این امکان را می دهد که 
پیــش از وقــوع مشــکلات جــدی، اقدامــات اصلاحــی لازم را انجــام 
دهیم و در نهایت خدمات بهتری به مــردم ارائه دهیم. همکاری با 
دانشــگاه دولتی شــهرکرد و نخبگان پژوهشــی رئیس امور پژوهشی 
گاز اســتان چهارمحال و بختیاری در خصوص همکاری با دانشگاه 
دولتی شــهرکرد توضیح داد: »یکی از مهم تریــن ارکان موفقیت این 
پروژه ها، همــکاری مؤثــر با دانشــگاه ها و نخبــگان علمی اســت. در 
کز علمی  این راســتا، دانشــگاه دولتی شــهرکرد به عنوان یکــی از مرا
پیشــرفته اســتان، در تمامی مراحل طراحــی، اجرا و نظــارت بر این 
طرح ها مشارکت داشته و در کنار تیم های اجرایی گاز استان، نقش 
مهمی ایفا می کند. وی در ادامه تصریح کرد: »این همکاری ها نه تنها 
موجب استفاده از دانش روز در این پروژه ها می شود، بلکه به تقویت 
ارتباط صنعت و دانشگاه کمک کرده و زمینه را برای پرورش نخبگان 
علمی در حوزه های مختلــف فراهم مــی آورد. اهداف و چشــم انداز 
آینده رئیس امور پژوهشی گاز استان چهارمحال و بختیاری در پایان 
گفت: »هدف اصلی از اجرای این پروژه ها، ارتقاء کیفیت خدمات گاز 
گوار اســت.  رســانی، افزایش ایمنی و کاهش احتمال بروز حوادث نا
در آینده نزدیک، با تکمیل این طرح ها، شــاهد بهبود چشمگیر در 
وضعیت گاز رسانی استان خواهیم بود و این امر می تواند به عنوان 

یک مدل موفق در سایر استان ها نیز مورد استفاده قرار گیرد. 


